
Α΄ κλίση ουσιαστικών 

 αρσενικά σε – ας, θηλυκά σε – α,  
αρσενικά σε – ης       θηλυκά σε – η 

ΕΝΙΚΟΣ    ΑΡΙΘΜΟΣ 

Ονοµαστική ὁ      ταµί-ας ὁ στρατιώτ-ης ἡ      σηµαί-α ἡ     κώµ-η 

Γενική τοῦ   ταµί-ου2 τοῦ στρατιώτ-oυ2 τῆς   σηµαί-ας4 τῆς  κώµ-ης 

∆οτική τῷ    ταµί-ᾳ τῷ στρατιώτ-ῃ τῇ     σηµαί-ᾳ τῇ    κώµ-ῃ 

Αιτιατική τόν   ταµί-αν τόν στρατιώτ-ην τήν   σηµαί-αν την  κώµ-ην 

Κλητική ὦ      ταµί-α3 ὦ    στρατιῶτ-α3 ὦ      σηµαί-α ὦ     κώµ-η 

ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ   ΑΡΙΘΜΟΣ 

Ονοµαστική οἱ ταµί-αι οἱ στρατιῶτ-αι5 αἱ    σηµαῖ-αι5 αἱ      κῶµ-αι5 

Γενική τῶν ταµι-ῶν1 τῶν στρατιωτ-ῶν1 τῶν   σηµαι-ῶν1 τῶν  κωµ-ῶν1 

∆οτική τοῖς ταµί-αις τοῖς στρατιώτ-αις ταῖς  σηµαί-αις ταῖς  κώµ-αις 

Αιτιατική τούς ταµί-ας4 τούς στρατιώτ-ας4 τάς    σηµαί-ας4 τάς    κώµ-ας4 

Κλητική ὦ ταµί-αι ὦ στρατιῶτ-αι ὦ    σηµαῖ-αι ὦ       κῶµ-αι 

Σηµειώσεις: 1 = η γενική πληθυντικού τονίζεται πάντα στη λήγουσα, µε περισπωµένη 
                                  2 = Προσοχή, η γενική σε –ου   
                               3 = Προσοχή, η κλητική σε –α (όλα τα σε -ης σχηµατίζουν κλητική ενικού σε ᾰ, ΕΚΤΟΣ 
από τα σε -δης και τα κύρια ονόµατα (όχι τα εθνικά) 
                               4 = η κατάληξη –ας είναι µακρόχρονη 
                               5 = το «αι» στο τέλος της ονοµαστικής και κλητικής είναι βραχύχρονο 

ΕΝΙΚΟΣ    ΑΡΙΘΜΟΣ 

Ονοµαστική ὁ µαθητ-ὴς ἡ      στρατι-ὰ  ἡ    ἀλήθει-α ἡ ψυχ-ὴ 

Γενική τοῦ µαθητ-οῦ2 τῆς  στρατι-ᾶς  τῆς  ἀληθεί-ας8 τῆς ψυχ-ῆς6 

∆οτική τῷ µαθητ-ῇ6 
τῇ    στρατι-ᾷ  τῇ   ἀληθεί-ᾳ8 τῇ ψυχ-ῇ6

      

Αιτιατική τόν µαθητ-ὴν τὴν  στρατι-ὰν  τήν  ἀλήθει-αν τήν ψυχ-ὴν 

Κλητική ὦ µαθητ-ὰ3 ὦ     στρατι-ὰ3 ὦ     ἀλήθει-α ὦ ψυχ-ὴ 

ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ   ΑΡΙΘΜΟΣ 

Ονοµαστική οἱ µαθητ-αὶ7 αἱ   στρατι-αὶ7 αἱ      ἀλήθει-αι αἱ ψυχ-αὶ7 

Γενική τῶν µαθητ-ῶν1 τῶν  στρατι- ῶν1 τῶν   ἀληθει-ῶν 1 τῶν ψυχ-ῶν1 

∆οτική τοῖς µαθητ-αῖς6 ταῖς  στρατι-αῖς6 ταῖς   ἀληθεί-αις8 ταῖς ψυχ-αῖς6 

Αιτιατική τούς µαθητ-ὰς τάς   στρατι-ὰς τάς    ἀληθεί-ας8 τάς ψυχ-ὰς 

Κλητική ὦ µαθητ-αὶ ὦ   στρατι-αὶ ὦ       ἀλήθει-αι ὦ ψυχ-αὶ 

            Σηµειώσεις: 6 = γενική και δοτική ενικού και πληθυντικού, όταν τονίζονται στη λήγουσα, παίρνουν 
περισπωµένη 
                                 7 = αρσενικά και θηλυκά στον πληθυντικό έχουν τις ίδιες καταλήξεις 
                                 8 = προσοχή! Με µακρόχρονη λήγουσα, ∆ΕΝ τονίζεται η προπαραραλήγουσα � Κατεβάζουµε  
τον τόνο στην παραλήγουσα 



 
 
ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ 

� Τα αρσενικά 

� έχουν τη γενική ενικού σε -ου  

� έχουν την κλητική ενικού σε -ᾰ (το α βραχύχρονο), όσα λήγουν σε: 

 -της, -άρχης, -πώλης, -τρίβης, -μέτρης, -ώνης, -λάτρης και τα εθνικά � π.χ. ὁ Πέρσης � 

(ὦ) Πέρσα - ΠΡΟΣΟΧΗ: Το όνομα «δεσπότης» στην κλητική ενικού ανεβάζει τον τόνο � 

(ὦ) δέσποτα.  

� ΄Εχουν τα δίχρονα φω νήεντα α, ι, υ :  

α) βραχύχρονα όσα λήγουν σε: -ῠτης (προερχόμενα από ρήματα π.χ. λύω  > λύτης), -ῐδης 

(εὐπατρίδης), -ᾰτης (ἁμαξηλάτης)  

β) μακρόχρονα όσα λήγουν σε: -ῑτης (τεχνίτης), -ᾱτης (όσα δηλώνουν καταγω γή: 

Ἐλεάτης), -ῡτης (όσα δεν προέρχονται από ρήματα π.χ. πρεσβύτης)  

 
� Τα θηλυκά 

� όταν πριν από το -α υπάρχει φω νήεν ή ρ το -ᾱ λέγεται καθαρό, 

διατηρείται σε όλες τις πτώσεις και είναι μακρόχρονο. Εξαιρούνται (και έχουν το -α 

βραχύχρονο): γαῖα/γραῖα, μαῖα/μυῖα/μοῖρα, πεῖρα/πρῷρα, σπεῖρα/σφαῖρα/σφῦρα και τα 

προπαροξύτονα: ἡ εὐγένειᾰ  

� όταν πριν από -α υπάρχει σύμφω νο, εκτός του ρ, το -ᾰ λέγεται μη 

καθαρό, είναι βραχύχρονο και μετατρέπεται στη γενική και δοτική ενικού σε –η : ἡ 

θύελλα / τῆς θυέλλης / τῇ θυέλλη - ἡ γλῶσσα / τῆς γλώσσης / τῇ γλώσσῃ 

Ένα παράδειγμα �  

                                                  
� στην αιτιατική και κλητική ενικού το -α είναι ό,τι και στην ονομαστική : ἱέρειᾰ � 

ἱέρειᾰν / ὦ ἱέρειᾰ - σημαίᾱ � σημαίαν / ὦ σημαία  

 
� ΤΟΝΙΣΜΟΣ  
Γενικά τα πρωτόκλιτα ουσιαστικά έχουν το δίχρονο της παραλήγουσας βραχύ. Εξαιρούνται 

τα εθνικά σε ᾱτης (πχ Σπαρτιάτης), τα ῑτης και ο πρεσβύτης (πχ πολίτης), τα σφῦρα, μᾶζα, 

αἰσχύνη, δίνη, κλίνη, νίκη, ὕλη, ῥύμη (=ορμή, δρόμος), λύπη που έχουν το δίχρονο της 

παραλήγουσας μακρό. 
 
Κατά το ταµίας κλίνονται: λοχίας, κοχλίας, µανδύας, Γοργίας, νεανίας τραυµατίας κ.α. 
 
Κατά το στρατιώτης κλίνονται: εὐπατρίδης, ἁρµατηλάτης, ἐργάτης, πελάτης, κοµήτης, µαθητής, µεσίτης (ῑ), ποιητής, 
τεχνίτης (ῑ), κριτής, δύτης, ἠπειρώτης, θύτης, πρεσβύτης (ῡ), πολίτης (ῑ), νησιώτης, πατριώτης, προδότης, τοξότης, 
δηµότης, δεσπότης (ὦ δέσποτα), οἰκέτης κ.α. 
 
Κατά το γλῶσσα κλίνονται: κίσσα (ῐ), βασίλισσα, δίψα (ῐ), δράκαινα, πίσσα (ῐ), πεῖνα, θεράπαινα, ἅµιλλα, θύελλα, 
µέλισσα, µᾶζα, τρίαινα , θάλασσα κ.α. 
 
Κατά το ψυχή κλίνονται: αἰσχύνη, δίκη, δίνη, βλάβη, κλίνη, νίκη, νύµφη, σπάθη, σκαπάνη, τύχη, φάτνη, τιµή, ψυχή, 
λίµνη, δάφνη, πύλη, λύπη κ.α. 
 
Κατά το ἀλήθεια κλίνονται: εὐσέβεια, ἐνέργεια, ἀµέλεια, βοήθεια, ἐπιµέλεια 


